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Rakousko 2022 Rakousko 2022 Rakousko 2022 –––   Vole!Vole!Vole!   
(16. (16. (16. –––   18. 12. 2022)18. 12. 2022)18. 12. 2022)   

*Blahouš**Blahouš**Blahouš*   
                Tento výlet vznikl tak trochu z nouze, kdy jsem měl výstupy na skialpech v okolí Saalbachu a Hinterglemmu zapsané jako zálohu 
za zrušené výstupy na třítisícovky kvůli podmínkám. Článek je třeba brát jako tip na výlet. Před 6 týdny jsem si utrhl sval na lýtku a bylo 
s velkým otazníkem, jestli jsem schopen absolvovat obtížnější výlet s batohem na lyžích. Doktor mi povídá, ať to zkusím a uvidíme, co se 
stane. Tomu se říká ujištění… Easy i Karlos se mnou drželi partu a nešli za jiným cílem. Tak jsem navrhl, že bychom mohli v lyžařském cent-
ru absolvovat výstup na skialpech a relativně bezpečně sjet do údolí. To se hodilo, protože různě kydal čerstvý sníh a nebylo by to ani na 
ostřejší výlet do hor. Celou dobu jsme řešili, že bychom se ubytovali ve vyhřívané dodávce, ale podle kamaráda Karlose nedají 
„táborníkům“ policajti v této oblasti nic zadarmo. Abychom se lépe domlouvali, tak jsem na „vocapu“ založil skupinu s názvem „Rakousko 
2022 – Vole“. Nakonec jsem klukům předložil ubytování v hotelu Wirtshaus Tauernfex v Piesendorfu, které jsem nalezl za slušnou cenu na 
bookingu. Na to se Easy moc netvářil, ale nakonec souhlasil. 

                V Praze jsme se překufrovali s Eaysem do auta Karla a vyrazili směr Rakousko. Od začátku byla sranda, ačkoliv počasí vůbec 
nepřálo. Proto cesta trvala asi 10 hodin. Karel, když se cítí mezi kamarády dobře, tak furt nadává a mluví sprostě. K tomu je na začátku 
romantického vztahu, což musel nějak ventilovat. Po nějaké době to Easy glosoval: „Můžeš už s těma milostnejma sračkama přestat?“. 
Nepřestal … Easy chce převzít iniciativu a organizovat si výlety sám. Já se mu snažím vyhovět, ale nějaké věci těm mladým nevysvětlíš, 
třeba jako že znalost jazyka překladačem v mobilu nenahradíš. Z toho vznikají vtipné situace, kdy Easy cpe recepční před nos svůj mobil, 
když vyžaduje klíč na dveře mezi našimi pokoji. Ale ona stále nechápavě kroutí hlavou a kroutila by dodnes, kdyby nepřišel ten, co se do-
mluví. Nejlepší zásek ale má, když jde zařídit saunu na 17.00 hod. Po jeho příchodu do pokoje se zvědavě ptám, jak pořídil. Povídá, že poří-
dil dobře, jen neví, jestli recepční pochopila, že přijdeme v pět, nebo nás přijde pět …  
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Ubytování je na tříhvězdičkový hotel skvělé, výhledy na okolní kopečky jsou za odměnu. Ráno vyrážíme do Saalbachu, ale parkování je zde 
podmíněno buď použitím lanovky, ubytováním v hotelu nebo tříhodinovým limitem. Pokračujeme tedy dál, až narazíme na neplacené parko-
viště u lanovky na Zwölferkogel 1984 m v Hinterglemmu, přičemž se tento vrchol stává okamžitě naší volbou.  

                Mám nečekanou poruchu na vázání, ale kluci mi lyže zprovozňují. Trasu volíme z velké části po neupravené části tak, abychom se 
vyhnuli kolizi s lyžaři. Nejvíce se vystavuje námaze Karel, který se brodí ve sněhu i na neupravené červené sjezdovce, já se naopak šetřím 
nejvíc, ale upřímně, jde to při téměř 1000 metrovém převýšení?! Na WinklerAlmu mi kluci sdělují, že máme ještě pěkný kus před sebou. 
Dám tyčinku, vypínám vnímání a šlapu dál. Noha drží. Kluci poskytují pomoc dvěma Rakušankám s porouchaným vázáním. Za chatou Breit-

fussAlm je poměrně strmý výšvih a volíme cestu mimo sjezdovku v uježděných muldách, což je už docela dřina. Nakonec však jsme odmě-
něni pod vrcholem výhledem na kruhovou duhu kolem slunce. Poslední metry si užívám, méně už množství lidí, které vyplivuje lanovka na 
vrcholu. Přebalíme se a sjíždíme na BreitfussAlm asi o 300 m níže. Je to výborná volba. Během chvilky je u nás Slovák s tabletem a během 
další chvilky máme jídlo na stole. Pivo chutná zaslouženě výborně. Už nějakou chvíli svítí slunce a ozařuje okolní vrcholky. Tomu se říká 
nádhera!  

                Sjezd je poměrně dlouhý, takže si ho užíváme dosyta. I noha už mi hlásí, že stačilo. Přesouváme se pod Zell am See, kde má být 
běžkařský okruh, protože Easy je jako Border kolie a je stále nevyskákaný. Na okruhu se prochází lidé a pro běžky to rozhodně není. Dá-
me přesun na hotel, ale nenudíme se. Následuje luxusní sauna a schnitzel, který vypadá jako rolka se sýrem. Pár paňáčků na závěr a jde se 
spát.  

                Jako obvykle vstávám dříve a s vědomím toho, že kluci by ještě nějaký pohyb snesli, najdu běžkařský okruh po cestě domů na 
jih od města Sankt Johann im Pongau. Tak snad to bude stát za to. A stojí. Parkujeme na upraveném parkovišti v ul. Liechtenstein-
klammstrasse. Kluci se jdou projet a já pokračuju údolím na procházku. Po nějaké době se začínám honit za sluncem, takže dojdu na konec 
údolí, kde je uzavřená restaurace i se zatarasenou cestou a pokračuju přes můstek po lesní pěšině, až docházím na pastviny, kde se ne-
chám pohltit sluncem. Každopádně, čas kvapí, tak se spěšně vracím stejnou cestou. U auta se potkávám se spokojenými parťáky, kteří si 
pochvalují celý okruh. Jsem rád i za ně. Cesta domů ubíhá o poznání lépe. Až ke konci jsem si všiml, že Easy změnil název naší skupiny na 
„Rakousko 2022 – LOVE“, což sedí! Můžu jen poděkovat parťákům, že se nenechali odradit masňáckým výletem a rodině za pochopení. 
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Krkonoše - Schneekoppe  (1603 m) 
*Ota Pavlas* 

 Leden 2023.  

Letošní zima je tristní. Sněhu pomálu, počasí mizerné. Místo lyžáku jsem chtěl vzít Honzu do Alp. Ale jako na potvoru zrovna napadlo, lavi-
novka vystoupala na 3-4 a počasí v první půlce týdne taky nic moc. To není zrovna ideální stav pro začínajícího adepta na skialpinistickou 
výpravu.  Protože však předpověď v druhé polovině týdne slibovala 2 dny hezkého počasí na zdejších hřebenech, vyrážíme na přechod 
Schneekoppe. Tento vcelku bezvýznamný kopec mnozí považují za nejvyšší vrchol tohoto státu. Ale chyba lávky, vrchol se nachází v Polsku, 
na České straně je pouhé úbočí a nejvyšší náš vrchol je Luční hora :-). 

    Lanovkou Zahrádky z Pece šetříme pár výškových metrů. Za posledním vlekem mizí lidé, ztrácí se zvuky areálu a my stoupáme na 
Liščí horu. Na hřebenu se chvílemi povaluje mlha a spolu se zapadajícím slunce tvoří úchvatnou hru barev a stínů. Všeho všudy jsme potkali 
4 skialpinisty jedoucí dolu do Pece. Na Rozcestí dáváme horké jablko a já jako obvykle pobíhám kolem boudy se stativem. Po západu slunce 
dojíždíme ty necelé 2 kiláčky na Výrovku. Chata je prázdná. Noclehárnu máme sami pro sebe, ve vedlejší jsou 3 lidé. Posedíme, pojíme, 
popijeme a jdeme spát. 

 Ráno je jak z Hudykatalogu. Bezvětří, slunce, sníh a prázdné hory. A absolutní ticho. Také ticho nemá ani Habera v konzervách a 
plechovkách od Coca Coly. Cestou přes Luční boudu na Slezský dům jsme nepotkali živou duši. Na Slezském domě lidí přibývá, ovšem ani 
zdaleka to není klasická víkendová tlačenice. Na výstupovém hřebínku je dobré panoptikum. Ti řekněme uvědomělejší mají i nesmeky. Jinak 
se to hemží sněhulemi, polobotkami, teniskami, kostýmky a legínami. Jedni táhnou dítko nahoru na sáňkách, v půlce kopce zjišťují že to 
nebyl dobrý nápad a sáňky zůstávají ve sněhu. Dolů z kopce jede skupina německých důchodkyň po zadku držíce se za řetězy podle cesty. 
V lanovce botky zjevně neklouzaly a je v celku logické, že na zasněženém hřebeni to bude fungovat stejně :-D. Na vrcholu se moc nezdrží-
me. Sestupujeme na druhou stranu na Růžovou horu. Pod stanicí lanovky opět utichá ruch a mizí lidé a kolem se rozprostírá samota. Užívá-
me si jízdu lesem. Kousek nad stanicí lanovky však idylka dostala trhlinu. Gravitace převážila nad inteligencí a já se těžce zranil, zhmoždil a 
zesměšnil….Ještě, že to krom Honzy nikdo neviděl :-). Sjezd pak pokračoval přes Portášky do Pece. Nad Pecí se už začal projevovat nedo-
statek sněhu, ale při troše opatrnosti se dalo sjet až na parkoviště. Vyražený dech a zlomené žebro budiž mementem pro ty, kdo jezdí 
lesem s rozepnutým vázáním a rozvázanýma botama…. 
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Bouldry u Farského mlýna aneb jak jsme odtajnili 
Šebestiánku 

Nejabsurdnější příběhy píše sám život a někdy věci nejsou takové, jak na první pohled vypadají. O téhle staré pravdě jsme se spolu 
s několika dalšími horoexoty přesvědčili nedávno na vlastní kůži.  Stalo se to na Velký pátek. Byli jsme domluveni s Letošem, že někam vy-
razíme. Ještě ráno ani jeden z nás nevěděl kam. Zelený čtvrtek se zeleným pivem nám dal oběma zabrat. Kolem osmé mi pípla SMS-ka od 
Letoše. „Kam a v kolik vyrazíme?“ Bleskově jsem odpověděl: „Na to jsem se chtěl zeptat já tebe.“ Po delší odmlce mi přišla odpověď: 
“Bouldry u Farskýho mlýna, v 9 hod v Myšině.“ Netuším co je Farský Mlýn ani Myšina a tak volám Letošovi, protože jinak bychom proese-
meskovali celý den. Nakonec jsme se domluvili, že mě Letoš vyzvedne v Klášterci a pojedeme spolu. Stalo se. Během hovoru na parkovišti 
se vyjasnilo, že Myšina je zatáčka přezdívaná „Myší díra“ v Celné. Tady jsme zaparkovali před závorou vedle bývalé hospody. Je docela 
hezky, kolem šumí potok a ve vzduchu je cítit jaro. Nakládáme na záda batohy a bouldermatky a šlapeme po cestě proti proudu kamsi do 
hor. Kousek za hospodou je malá vodní nádrž, v jejíž blízkosti lze spatřit dílo bobrů v podobě ohryzaných kmenů. Jsem překvapen nejen 
tím, že tu ve volné přírodě žijí bobři, ale ještě více tím, jak tlustý kmen dokáží přehryzat. Pokračujeme dál a Letoš vypráví, že tu před 
mnoha lety coural s Verčou a že narazili na skalky a že minulý týden se sem po letech vrátil a že ty skalky někdo zhodnotil, že jsou očiště-
ný a že je tam spousta šipek ale také ještě pár volných směrů. V tu chvíli mě to trklo a říkám: „Ty vole, to bude ta Blahoušovo Šebestiánka 
o který furt básní a kterou před námi utajuje.“ Letoš argumentuje svou železnou logikou, že když se to jmenuje Šebestiánka, tak to musí 
být někde u Hory sv. Šebestiána. Tady to nedává smysl. Tady poblíž je přece Farský mlýn a pak Nová ves u Křímova“. Vzápětí mu zazvonil 
mobil. Easy sondoval, kde jsme, že by se připojil. Letoš mu popisuje naši polohu. Nelze přeslechnout jak Easy v telefonu říká, že to jsou ty 
Blážovo skalky, kam furt jezdí čistit a tvořit. Nelze též přehlédnout Letošův údiv a zmatení, proč tomu teda Bláža říká Šebestiánka. Že-
lezná logika se zhroutila. Musím se tomu smát a říkám, že jestli se to dozví Blahouš, tak se posere a škrtne nás ze svého pověstného se-
znamu kamarádů tlustou lihovou fixou nebo spíš velkou malířskou štětkou. Ale to už stojíme přímo u skal. Je to fakt paráda. Asi 20 metrů 
nad cestou se tyčí tři převislé masívky, krásně nasluněné, ošipkované a očištěné. Dovedu si představit, kolik to dalo práce a z toho odvodit, 
jakou posedlostí tímto místem Bláža trpí. „Ty vole, ten bude nasranej!“ říkám znovu. Ale což, kostky jsou vrženy, osud tomu tak chtěl. Tak 
dlouho odkládal odtajnění, až to prasklo samo. Nejprve s Letošem okukujeme všechny dolní očištěné masívky a pak se jdeme podívat nad 
ně, kde jsou v hustém porostu ukryté další menší i větší balvany. Na jednom z nich nalézáme Párkovu šipku a kousek vedle ní kešku. No 
vida, lezlo se tu už v době „Předblahoušové“. Vracíme se k batohům a vybalujeme fidlátka. V tom dorazil Easy se svými čtyřmi psy. Disku-
tujeme o nastalé situaci a Letoš furt dumá nad tím názvem Šebestiánka, načež Easy mu suše oznamuje, že tak se jmenuje přece ten potok 
dole u cesty. Další údiv. Mysleli jsme, že je to Prunéřovský potok. Easy nás uklidňuje, že Blahouš říkal, že by byl rád, kdyby tu lezl i někdo 
jinej než on. Já si to teda rozhodně nemyslím, protože ho znám. Nicméně, když už jsme tady, začínáme pomalu přelézat jednu cestu za 
druhou na prostřední masív. Je to lahůdkové lezení v převisu po velkých ostrých chytech, které se sice občas viklají, ale drží. Jde nám to 
pěkně od ruky i když chvílema si připadáme jak na srazu klubu invalidů. Letoše bolí naražený žebra, mě levé rameno a Easyho pravé rameno. 
Easy nás po nějaké době opustil s tím, že se vrátí i s lezečkama a buřtama. My s Letošem zatím odpočíváme a vydýcháváme jarní únavu. 
Asi po půl hodině válení se přesouváme na masívek úplně doprava, kde nám padnul do oka převislý hajból. Abychom ho mohli vylézt, museli 
jsme nejprve vyčistit výlez, což se vyplatilo. Krásný převislý pilířek, kde prckové musí udělat dvě dlouhá dynama do madel s následným 
morálovým oblým výlezem potěší každého kvakera. Paráda! Mám trochu pochybnosti o šipce, která tu je. Pilířek není na rozdíl od ostatních 
cest omágovaný a vyčištěný. Navíc je to docela morálový. V tom se akorát vrátil Easy a hned se do toho vrhnul taky a přelezl to s prstem 
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v nose dvakrát po sobě, čímž nás překvapil a mé pochybnosti vyvrátil. 
Dál tedy pokračujeme ve třech a je to skvělá zábava. Dole po cestě 
proudí procesí turistů údolím nahoru a dolů a nechápou, co tu děláme. 
Easy po chvíli hlásí, že má hlad a že by už chtěl jít opékat buřty, což 
mu však neprošlo. Ještě nám totiž chybí přelézt tři cesty na převislý 
masív vlevo. Přesouváme se tam a s vidinou buřtů se kvapně pouštíme 
do lezení. A ejhle! Trochu jsme narazili. Já jsem se pěkně vytrápil ve 
spárce, kde jsem dlouho nevěděl jak našlápnout nad převis. Easy se 
pak zase nedokázal poskládat v bouldru úplně vlevo, kde je start hod-
ně nízko ze sedu. No a Letoš si zase pěkně protáhnul naražený žebra 
v převisu vpravo. Každému tu sedla resp. nesedla úplně jiná cesta. Mě 
například přišel nejlehčí ten převis vpravo.  Podle maglajzu se dalo 
snadno poznat, že to někdo zkoušel i ze sedu. Od Bláži víme, že minulý 
týden tu byl lézt s Karlosem a Honzou, takže to zkoušel nejspíš někdo 
z nich. Nicméně šipka pro start ze sedu tu chybí. Říkám Letošovi, že 
si ten start ze sedu zkusím, ale že to radši nevylezu, že to má Blahouš 
nejspíš ještě rozdělaný. Letoš se jen potutelně usmívá, protože ví, že 
je to takový kouzelný zaklínadlo. Když totiž nechci něco vylézt, tak mi 
to jako na potvoru jde. I tady to tak bylo. Úplně v pohodě jsem se 
dostal do madla na hraně převisu, odkud jsem raději seskočil dolů. 
Letoš se směje a kroutí hlavou. Balíme a jdeme konečně ztrestat ty 
buřty. Musím přiznat, že už jsem měl taky pořádnej hlad. Udělali jsme 
ohniště o kousek dál než bylo původně, aby nepřekáželo při lezení. 
Netrvalo dlouho a naše mastný huby se na slunci leskly jak psí koule. 
Panuje naprostá idylka. Tlacháme, mlaskáme, a já navrhuju z recese 
udělit na valný hromadě Blážovi řád zlatýho kartáče. Sotva jsem to 
dořekl, vyrazil z poza stromu dole na cestě rozzuřený Blahouš a spus-
til vodopád nadávek. Řval na nás: „Připadá vám to vtipný? Lézt tady 
mě za zády? Nepřipadáte si jako čůráci? Víte co jste udělali? Kvůli 
vám to tady pro mě úplně ztratilo svoje kouzlo! Já jsem vám to tady 
chtěl připravit k přelezení! A vy mi to takhle naschvál zkazíte!...“ Cho-
dil vztekle sem a tam jako tygr v kleci a nadával. Bylo mi ho docela 
líto a zároveň se mi chtělo smát, jak mi to přišlo celý absurdní. Celou 
situaci zachránil Easy, který projevil notnou dávku asertivity a opako-
vaně Blážovi skákal do řeči s mantrou: „Blážo, poslechni si naši verzi.“, 
což po několika minutách zabralo. Bláža poslouchal náš příběh, pomalu 
vychládal a jako bonus na závěr přidal k dobru, jak to celé vypadalo 
z jeho úhlu pohledu, což celou situaci překlopilo do bizarní komedie. 
Blážovo příběh toho dne vypadal takto: 

 

Bláža měl celý den na starosti návštěvu, a proto nemohl jet lézt. Ráno 
se u něj zastavil Letoš, aby mu předal vrtačku. Bláža se ho ptal, kam 
jedeme. Letoš tajemně odvětil, že na místní krušnohorské terény. 
Bláža si všiml, že Letoš má v autě místo obvyklého lezeckého matroše 
jen bouldermatku. Začal v něm hlodat červíček pochybností. Dopoled-

ne jel Bláža se svou návštěvou na oběd do Perštejna a zpáteční cestu zvolil přes hory. Když projížděl Výsluním, tak koutkem oka pohlédnul 
do ulice, kde bydlí Easy. Zdálo se mu, že je tam podivně mrtvo a napadlo ho, jestli Easy nevykonává nějakou podvratnou činnost. Byla to pro 
něj druhá indície, že něco není v pořádku. Když po chvíli projížděl zatáčkou Myší díra a uviděl tam parkovat naše auta, udělalo se mu rudo 
před očima. Věci dostaly rychlý spád. Chvátal rychle zpět do Chomutova. Před barákem vyklopil návštěvu, svojí manželce rychle utnul tele-
fonát s tím, že musí rychle jet zpátky na Šebestiánku, než mu to tam ty čůráci všechno vyzobou. Spěchal hodně, že si ani nedošel domů na 
záchod, jak původně zamýšlel. Poprvé prý jel do hor rychlostí 130km/hod. Cestou nadával a klel a představoval si, jak se zlomyslně směje-
me, když mu vyzobáváme jeden prvovýstup za druhým. Celé mu to zapadalo krásně do sebe. Byl přesvědčen, že minulý týden nám prozradil, 
kde Šebestiánka je a já jsem pak jako hlavní recesista měl zosnovat tuhle záškodnickou akci. Když zaparkoval v Myší díře, vážně přemýšlel 
o tom, že nám před a za auta navalí kameny, abychom nemohli odjet. Když potom doklusal ke skalám a viděl nás tam sedět kolem ohně, měl 
o své pravdě absolutně jasno. 

No a jak nám vyprávěl tu svoji verzi a pomalu vychládal, tak postupně přešel k výkladu, kde a jak který boulder vznikl, jakou má klasifikaci 
a co kde chce ještě vylézt. Ukázalo se, že úplně nejvíc mu v hlavě leží ten boulder přes převis se startem ze sedu, který jsem ráno úmysl-
ně nevylezl. Ještě že tak. Včera to tu prý zkoušel a dvakrát spadl z podvrcholu, což si dokonce natočil na video. Není pochyb o tom, že ten 
boulder Blážu úplně uhranul. Vzápětí si totiž vypůjčil lezečky od Easyho a na druhý pokus se úspěšně proshyboval až na vrchol. Lesem za-
znělo jeho vítězoslavné: „Pičó!“ A bylo po bouřce. Bláža zářil jak zářivka. Letoš a já jsme to pak museli přelézt také, abychom ten Šebesti-
ánský komplet měli kompletní. Zbytek sil jsme pak vybryndali při kácení zlomené břízy u prostředního masívu. Tím skončil jeden z příběhů 
obyčejného šílenství krušnohorských kvakerů. Celé mi to přišlo tak bizarní, že jsem klukům slíbil, že o tom napíšu článek, což jsem tímto 
splnil. A pointa? Nepodléhejte falešným domněnkám, aneb věci nejsou vždy takové, jak na první pohled vypadají. 

*LDS* 
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Na LedyNa LedyNa Ledy   
*Easy**Easy**Easy*   

22.22.22.---24.1.202324.1.202324.1.2023   

 Víte kolikrát už jsem neodjel s Blahoušem na plánovanej horskej čundr? Jasně, každej někdy, několikrát, vícekrát musel zrušit 
cestu do hor kvůli podmínkám, ale zdá se mi, že s Blahoušem to nějak přitahujeme. Jednou jsem už o tom psal. Na tu otázku Vám neodpo-
vím, statistiku si nedělám, ale jednoho dne jsme si my, Dešťový panáček a Štístko na počasí, řekli: „Hovno... pojedeme i kdyby hovna 
s hákama padala!“ No, takhle odvážní nejsme, ale hledáme alternativy. V prosinci to byly skialpy na sjezdovce, místo výletu na Similaun a 
teď, po měsíci příznivého počasí se projeví naše „štěstí“. V Tatrách nakydá přes půl metru sněhu, lavinovka stoupne na trojku, v NT do-
konce na čtyřku a to je par dní do odjezdu. Pořád doufám, že přes víkend to popadá a budeme mít luxusní podmínky. Takže nepopadalo a 
trojka tam pořád visí. Nicméně jsme s Blahoušem v sobotu dorazili na noční vlak na hl. nádraží. Nasedáme na Rýchík (nádražní restaurace) 
a do zavíračky, která je poměrně brzo, začínáme rozvíjet příběh našeho výletu. 

 Cestování vlakem, obzvláště nočním, miluju. Těšil jsem se tak moc a chtěl si to celé užít, že jsem skoro celou jízdu ani oka neza-
mhouřil. Z Popradu nás jěště čekala cesta vymrzlým autobusem do Biele vody, kde snídáme řízky, co nám, včetně okurky a citronu, připra-
vila moje žena Veronika na oběd. Konečně jsme na parkovišti Biele vody. Je ještě brzy, tma a parkoviště je zatím prázdné. Přebalíme bato-
hy a vyrážíme na dlouhou cestu k Zelenému plesu. Pomalu se rozednívá, stále jdeme lesem a náhle se začne vynořovat hřeben Velké Sviš-
ťovky. Když v jejích žlabech spatříme nateklé ledy, víme, že už se blížíme k Brnčále. Vidíme šest lidí, co prošlapává cestu k Třetímu/ Škol-
skému ledu a těsně před chatou nás předjíždějí kola. Čekal jsem hodně, ale kola? Dneska už není nic nemožné. V chatě to bzučí. Je tam 
mraky lidí. Je neděle, pěkný den. To se dalo čekat. Přebalíme věci a vyrazíme na čumendu okolo chaty. Ve svahu pod Žeruchovými věžemi 
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je jakýsi flusanec. I když je cesta prošlapaná, hrabeme se sněhem. Čím jsme blíž, tím víc vidíme, že je to opravdu maličký led končicí v 
kleči, bez jakéhokoliv lezeckého potencionálu. Vyzkoušíme alespoň nové šrouby, nadrženě zatneme hroty, ale led i případný dopad je nejis-
tý a tak jdeme zpět. Na chatě na nás již čeká Karlos a Honza. Ti do Bielej vody přijeli autem, po tradiční zástávce v Beskydech, kde okolo 

oblíbené Masarykovi chaty spáchali výlet. Na chatu došli s lyžema, ale podmínky tu na ně úplně nejsou. Jde se otestovat Honza a jeho nový 
pípak za chatu a do setmění si k tomu užíváme výhledy. Karlos na Honzu vymyslel opravdu tvrdý nácvik záchrany z laviny, kdy se oba 
„topili“ po prsa ve sněhu. Blahouš už přemýšlel, jak bude Jířovi vysvětlovat, že nemá pípáky, které by mu vrátil. Večer jsme překvapení, že 
chata je stále plná, očekávali jsme, že se přes týden vylidní a budeme si užívat klídek, jako před několika lety. Opak je pravdou. Chata je 
nabitá polskými, litevskými a maďarskými kurzisty. Do toho v pondělí přibude ještě družstvo armády a Horské služby. Je opravdu rušno, 
ale vše funguje. 

 V pondělí ráno jdeme na věc. Prohrabeme se vyšlapanou cestou ke Školskému ledu a řešíme taktiku výstupu (kdo, kdy, s kým a za 
kolik). Blahouš se rozhodl, že nás bude školit v nouzovém řešení, ale nechal si to jako překvapení až pod led. Proto nechal na chatě sedák i 
s helmou, kterou mi teda kluci mezi dveřmi strčili do ruky, že jim to přijde divný. U nástupu nás začal instruovat o možnostech nouzových 
řešení a odmítaje naše sedáky, uvazuje se ze smyček sedák. Vyhrál jsem tedy právo prvního výstupu a neohroženě se deru vzhůru. Po he-
roickém výkonu, kdy mě jistí člověk ve smyčkách, cca 5 m takovým dvojkovým terénem, dosahuji štandu. Za mnou muž ve smyčkách a spo-
lečně koukáme na hrodmadu sněhu mezi první a druhou délkou. Blahouš do ní nástoupit nechce vzhledem k velkému nebezpečí utržení masy 
sněhu, nehledě na to, že dole nastupuje druhá dvojka, Karlos s Honzou, které by to s určitostí smetlo žlabem dolů.  Tedy, vyčkáváme. U 
štandu Karlos rozmýšlí a za chvíli se hrabe tunou sněhu napříč svahem a nahoru pod led, kde najde staré skoby na štand. Za ním Honza a 
Karlos už kope do ledu druhé kolmé délky. Vyrážím postavit se do řady, ale Karlos shora volá, že nemůže najít štand. Vracím se tedy a s 
Blahoušem slaňujeme a dáme si sváču. Najednou koukáme, jak Karlos tu kolmou délku slézá dolů. V údivu žvýkám svůj chleba. Nahoře neby-
lo kde zajistit. Je nám jasné, že dneska už žádná jiná sranda nebude, proto ještě několikrát nakopeme první délku různými směry. Kromě 
Karlose, ten má dost. Den se postupně rozjasňuje a cesou dolů si užíváme výhledů. Na chatě je čas na jídlo a odpočinek. Ještě je tu zítřek. 
Po překonání ranních zmatků vyklízíme pokoj a opět se hrabeme vyšlapanou cestou na Závojový led. Z dálky vypadá pěkně, ale zblízka zase 
tak v kondici není. Je pod ním slyšet voda. Honza s Karlosem kopou plošinu a začínají směřovat k nástupu. Najednou Karlos lopatou prokop-
ne u plošiny led a zírá do díry, kde caká voda o skálu, která je o metr níž. Aniž bychom to na sobě dali znát, bereme nohy na ramena a mizí-
me z této pasti. Vracíme se zpět na chatu a domluvíme se, že nás kluci hodí do Prahy autem. Ruším noční vlak a při představě osmihodinové 
cesty autem ve dvou na zadních dvou sedačkách Octavie, mě jímá hrůza (jedna boční je sklopená, aby se vešly lyže). Blahouš je veselej, 
jelikož jak říka: „Nic nemůže být horší než czestowání po Polsku.“ 

Díky kamarádi za prima čundr. I když těch lezeckých zážitků bylo pomálu, takový je život. Dokážeme si to vynahradit zážitky jinými, 
legrace byla, to je nejdůležitější a ta cesta domů taky nebyla tak hrozná. Takže zase příště na APALUCHU, zdar. 
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VĚŽ OPAT - MARIÁNSKÁ 
16. 4. 2023  

*Jarda Hála* 

 Blahoušův projekt věž Opat se zrodil v únoru tohoto roku na naší společné zimní dovolené na Mariánské a jeho začátek 
byl poměrně náročný. Pro zdolání přístupové cesty bylo nutné překonat 30 cm sněhovou pokrývku, zablokovaná záda a poměrně 
agresivní virovou hradbu, kterou pravidelně vozí Blahoušovic rodina na dovolenou. Řekl bych, že se již jedná o jejich folklór. 
Poprvé jsem věž uviděl na naší společné procházce v den odjezdu, kdy jsme si krátili čekání na pana správce procházkou 
v okolních lesích. První dojem byl u mne dost rozpačitý, protože celá věž byla pokryta cca 5 cm vrstvou mechu, s nádhernou 
zelenou barvou, ale Blahouš měl jasnou vizi a hned v prvopočátku určil několik základních linií, které jsou opravdu nádherné. 
Následující den jsme stanovili společné datum realizace na dubnový víkend po Velikonocích.  

 Musím ocenit Blahoušovu prozíravost, protože využil první možný teplý den, při kterém očistil větší část věže a na mě 
pak zbylo už jen trocha mechoviny.  Několik dní před odjezdem jsem nervózně pohlížel do kalendáře a zkoumal předpověď po-
časí. Tento druh jara je poměrně chladný a bohatý na srážky a ani ve čtvrtek jsem nevěřil, že pojedu do CV. V sobotu dopoled-
ne mi Blahouš potvrzuje, že předpověď počasí je dobrá. Nevím, jak to ten kluk dokázal, ale pravděpodobně použil všechny sa-
krální předměty, ukryté někde doma v knihovně, protože v neděli ráno se probouzíme do krásného slunečného dne.  Vyrážíme 
brzo ráno a po cestě potkáváme několik kokotů a jeden starší pár, který nás zdraví varovnými světly, což následně vyhodnocu-
jeme jako marný pokus o zprovoznění topení. Okolní teplota se pohybuje kolem 4°C a Ostrov n/O nás vítá krásnou mlhovinou, se 
kterou se loučíme, jakmile opouštíme Jáchymovské hradby. Konečně přijíždíme na malé parkoviště a parkujeme pod zdí bývalé-
ho kláštera. Několikrát se zdravíme s domorodcem pravděpodobně ubytovaným v místním léčebném zařízení.  

K věži jdeme po silnici do kopce a v ostré zatáčce uhýbáme na lesní cestu po turistické červené směrem na Vlčí hřbet. Místo je 
krásně prosluněné a my se rozlézáme na první lehké cestě Spasitelská. Následně provádíme dočišťující práce a oba si užíváme 
krásného dne. Taktně upozorňuji Blahouše, že jsem v rámci zajištění bezpečnosti urazil několik stupů, ale on při pohledu na 
moje ruce chápe mé zaujetí a posílá mě na druhou stranu věže. U druhé cesty nic neponecháváme náhodě a poctivě čistíme do-
padovou plochu. Blahouš nalézá do cesty a první silový úsek přelézá s rezervou. Při výlezu ho povzbuzuji a jsem rád, když už 
stojí na římse. Poctivě zakládá první štand a vyvrtává místo pro borhák. Po několika minutách je jištění hotové a Blahuš může 
pokračovat v lezení. Následující kroky jsou jemné a prověří dobrou Petrohradsou průpravu. Nová cesta Klášterní klid je hodno-
cena *, stupeň obtížnosti není v tuto chvíli důležitý, protože převládá radost a hřejivý pocit nad zrealizovanou myšlenkou. Já se 
pouštím za parťákem a musím uznat, že cesta je nádherná, z mého pohledu lezu na maximum. Po několika minutách sedím naho-
ře vedle Blahouše a oba máme pusu od ucha k uchu pozorujíc oblačnost, která nám dává najevo, že naše plány se mohou brzo 
změnit. V rychlosti něco zakousneme a odpočíváme u dočišťujících prací. Já se kochám krásou SV hrany a Blahouš je již pono-
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řen do druhé cesty. Pečlivě dočisťuje všechny možné chyty a spřádá plány. Jakmile je vše připraveno, nalézá do cesty, překo-
nává spodní část a za chvíli oddychuje na polici. Buduje štand a nekompromisně vrtá druhý borhák, o jehož pozici chvíli debatu-

jeme.  Zbytek cesty je jen o několika krocích s malým bonusem.  Zdá se mi to až neuvěřitelné, ale i druhá cesta Novicův nářek 
byla vylezena dle předpokladu. Já nalézám do cesty vzápětí a hned ve spodní části nadávám, láteřím a téměř nedýchám, ale na-
konec také vylézám na polici, kde funím jako parní válec. Horní část si již užívám a po několika krocích sedím vedle Blahouše. 
Únava je již znát, ale jako bonus mě nechává Blahouš vylézt mojí první cestu Božský Jarin, která je ve spodní části trochu 
mokrá. Jsem rád, že za chvíli sedíme oba na vrcholu. Počasí se zhoršilo a není divu, že po slanění během několika minut schová-
váme věci před začínajícím deštěm, rychle balíme a odcházíme zpět k autu. Já jsem rád, že jsem ten víkend s Blahoušem zase 

přežil.:) Závěrem bych rád poděkoval Renče, neb bez její podpory by projekt Opat a náš den nebylo možné zrealizovat.  
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Pietra di Bismantova  
(1.-8.4.2023) 

*Jířa Chosé Šťastný* 

 Jako každé jaro, tak i na letošní Velikonoce jsme plánovali výlet na Gardu.  A protože do Arca touto dobou 
jezdí skoro všichni čeští lezci, my poslední roky jezdíme na jih Gardy, kde není tak narváno a děti to mají blíž do 
Gardalandu.  Týden před odjezdem se mě ale zeptal Petr Škvára, jestli už jsme někdy byli lézt na Pietra di 
Bismantova a ukázal mi fotku nádherné stolové hory.  A že prý to je vynýtovaný pískovec a vloni tam byli Děčínáci 
v květnu a bylo jim tam dost horko, tak jestli tam nechceme zkusit zajet v dubnu. 

 Přiznám se, že červíček mi začala v hlavě vrtat, protože na Gardě už jsme byli tolikrát, tak proč nezkusit 
něco nového.  Na webu jsem našel, že na oblast existuje poměrně nový lezecký průvodce, v jehož popisu se např. 
píše: “Skalní perla italského regionu Emilia – ohromný kus skály, který se tyčí nad zvlněnou krajinou a nabízí tolik 
možností sportovních i vícedélkových výstupů. Tady se psala historie, tady je lezení velkolepé.  Tato skála inspiro-
vala nejen mnoho lezců k velkým výkonům, ale také samotného Danta Alighieriho při psaní Očistce.“  Hned jsem 
tedy průvodce objednal, a když mi po pár dnech dorazil, radostně jím listoval.  Průvodce je rozdělen na dvě části:  
vícedélkové cesty na hlavní masiv stolové hory a sportovní cesty na kameny, rozseté v okolním lese, ale i na hlavním 
masivu.  Navíc jsou v něm popsány i via ferraty, které na tuto horu vedou.  Vytipoval jsem si asi deset zajímavých 
vícedélkových cest, které by mohly být v mezích našich „softmoverských“ schopností, přemluvil i zbytek výpravy 
na změnu plánu, Maruška našla na Bookingu ubytování v nedalekém městečku Castelnovo ne´Monti a mohli jsme vy-
razit. 

 Na apríla, v půl třetí ráno, vyrážíme v osmi lidech naší dodávkou směr Itálie.  Jelikož se naše stolová hora 
nachází zhruba na polovině cesty mezi Gardou a La Spezií, čeká nás asi 10 hod jízdy.  S několika zastávkami dorá-
žíme do Castelnovo kolem druhé odpolední.  Je tu krásných 19°C ve stínu, tak se hned převlékáme do triček a 
kraťasů.  Ubytováváme se v apartmánovém hotelu Castelnovo resort, kde nás noc vyšla na jednoho na necelých 20 
€ i se snídaní.  Po vybalení věcí vyrážíme na průzkum stolové hory.  Pěšky jsou to z města asi 4 km chůze, ale jeli-
kož má vrchol hory nadmořskou výšku 1 041 m n. m., jdeme tam něco přes hodinu.  Začínáme se trochu orientovat, 
objevujeme konec jedné ferraty a užíváme se krásné výhledy.  Večer hraje v hotelu živá muzika, ale není to náš 
oblíbený styl, tak zůstáváme raději pařit na pokoji.  Potom si bereme připravené špunty do uší a spokojeně usíná-
me. 
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 Nedělní ráno nás vítá teplotou lehce nad nulou, ale snídaně v hotelu, kde si můžeme z vitríny vybrat, co chce-
me, nás příjemně rozehřívá do nadcházejícího dne.  Po snídani balíme lezecké věci a přejíždíme autem na parkoviš-
tě pod jižní stranou hory (do května se neplatí).  Na sluníčku už je teplota příjemnější, ale ve stínu pořád nic moc.  

Broněk s Maruškou a dětmi zůstávají na stěnce Sassopiatto poblíž velkého kamene Moby Dick, já se Šiškou jdeme 
zkusit první vícedélku.  Z materiálu skály jsme dost překvapeni, trochu to připomíná tvrdý pískovec, místy vápenec 
nebo tuf.  Většinou je dost pevný, ale mimo lezecké linie bývá i lámavý a solivý.  Jištění také není úplně blízko, tak-
že jsme z první cesty celkem vyjevení.  Ale na vrchol dolézáme celkem rychle, přezouváme se do sandálů a po tu-
ristické cestě scházíme zpět k ostatním.  Se Šiškou ještě zkoušíme jednu těžší cestu, kam pověsil lano Broněk, ale 
pak už to balíme a vracíme se zpět na hotel. 

 V tomto duchu se opakují všechny další dny.  Někdo vždycky leze s dětmi na kamenech a další se mezitím 
střídají na vícedélkách.  Později za námi ještě přijíždí Deivina s Honzou a Matyáš s Kačkou a Barčou, tak už je nás 
celkem slušná tlupa.  Když nefouká a svítí sluníčko, tak se dá lézt v tričku, ale na větru a ve stínu je to na zimní 
bundu. 

 Za ten týden jsme vylezli tyto vícedélky: 

Oppio V, RS2/II, 4 SL, 135 m – zvolit tuto cestu na rozlezení a seznámení s oblastí nebyl úplně dobrý ná-
pad.  Převážná část cesty vede komíny, kde jsem si připadal jako v Sasku, a to i díky dost velkým vzdále-
nostem mezi nýty.  Takto si stupeň RSII a pět hvězdiček rozhodně nepředstavuji.  Takže pokud nejste 
milovníci Saských klasik, raději tuto cestu vynechte. 

Pincelli-Brianti var. V+, RS2/II, 5 SL, 150 m – stěnová klasika, schovaná v amfiteátru, kde nefouká.   
S výlezovou variantou přes malý převísek a parádní pilíř s vápencovými sintry asi jedna z nejhezčích cest 
této obtížnosti v oblasti.  Varianty mají právem pět hvězdiček.  Celkový dojem z cesty trochu kazí výlez po 
síti, která drží velký skalní blok. 

Italia ´90 6a, S1/II, 5SL, 125 m – tato cesta vede ve střední části markantní plotnou amfiteátru, ve které 
je ale několik variant.  Nástup je shodný s předchozí cestou, ale po pár metrech se odbočí doprava (u nýtu 
je nápis IT 90) a hned první kroky vás celkem slušně prověří.  Po dvou délkách se dostanete pod centrální 
plotnu, kde ta vaše správná linie nýtů by měla být druhá zleva, ale všechny varianty jsou podobně těžké, 
tak je to celkem jedno. Z police pod poslední délkou vede cesta sokolíkovým žebrem a potom šikmo vpravo.  
Po té má originální cesta odbočit doleva do nehezky vypadajícího koutu za 6b+, ale většina lidí pokračuje 
stále vpravo Var. Penna za 5b.  Nenechte se zmást první linií nýtů, odbočující vlevo nahoru, to je celkem 
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vytrvalostní Var. Ferroni za 6a, ale traverzujte až do vhloubení, které má být za 5a, ale je také celkem 
tahavé.  Podle nás opět jedna z nejhezčích cest v oblasti a právem si zaslouží pět hvězdiček. 

Zuffa-Ruggiero VI, RS2/II, 5 SL, 135m – tato cesta vede centrální jižní stěnou a při pohledu z parkoviště 
vypadá opravdu impozantně, zejména komín ve druhé délce a plotna nad ním.  První délka vede vhloubením 
za V, které vás dovede pod výrazný komín, který je mnohem lehčí, než vypadá.  Tak pěkný komín jsem už 
dlouho nelezl, uvnitř je krásně stupovatý a velmi příjemně zajištěný.  Za to ten traverz v plotně nad ním a 
následující rajbunk mi pětkový úplně nepřišel a navíc byl v parádní expozici.  Následující spárka za VI mi 
celkem sedla, protože se v tom vhloubení dalo slušně rozkročit, ale trochu tahala.  Výlezové vhloubení už 
bylo v pohodě, takže celkově další parádní cesta, která má pět hvězdiček opět zaslouženě. 

Diedro UISP VI+, RS1/I, 2 SL, 80 m – krátká sportovní cesta v levé části masivu.  První délka začíná pa-
rádními sintry s neskutečnými madly, ale opustit je do zdejších typických oblin, se potom moc nechce.  Vý-
lez z police pře velký nos nad ní, je také celkem slušný oříšek.  Odlez z nosu za VI+ celkem šel, ale ten pře-

vislý sokolík nad ním byl zatraceně dlouhý a vytrvalostní.  Takhle těžké VI+ jsem už dlouho nelezl. 
Via degli Svizerri V, RS2/II, 4 SL, 130 m – jedna z nejlehčích cest v oblasti.  První délka začíná ve spor-

tovním sektoru Gare Vecchie Baby, dále již ale pokračuje v horském duchu vhloubením a komínem.  
Z vrcholu věže se musí slézt vpravo dolů a lehkým terénem prolézt na poslední štand.  Závěrečná délka 
vede přes vklíněný balvan v komíně do závěrečné stěny.  Na to, že má tato cesta jen tři hvězdičky, byla 
překvapivě docela pěkná. 

Montipo-Olmi var. VI, RS2/II, 4 SL, 145 m – další cesta, vedoucí v amfiteátru.  První délky jsou společné 
s cestou Pincelli-Brianti, ale na konci druhé délky se odbočí pod centrální plotnu.  Třetí délka vede po pra-
vé hrané centrální plotny.  Originální cesta vede následně traverzem po horní polici nad plotnou zcela vlevo, 
kde následuje poslední délka za A1(6c).  My jsme zvolili výlez Var. Bolognesi VI, vedoucí výrazným komínem 
v linii cesty.  Musím říct, že to šestkové místo bylo docela poctivé, ale jinak opět pěkná cesta, hodnocená 
právem čtyřmi hvězdičkami. 

Pincelli-Corradini VI+, RS3/II, 4 SL, 140 m – pro nás poslední cesta v oblasti, vedoucí v sektoru Eremo 
přímo nad kostelem.  Už nástup k této cestě, plný spadaných kamenů, nás měl varovat.  Nebo hned první 
délka, plná volných kamenů a druhá, plná hlíny.  Ale když už jsme byli v půlce, tak se nám nechtělo vracet.  
Chyba, klíčová třetí délka za VI+ už byla vážně na zabití, díky obrovským volným blokům, hrozícím každou 
chvíli zřícením.  Poslední délka už šla, ale celkově jsme byli rádi, že jsme to ve zdraví přežili.  Něco tak 
hnusného a nebezpečného už jsem dlouho nelezl.  Nechápu, jak tomu někdo mohl v průvodci dát pět hvězdi-
ček. 

Celkově tedy hodnotím zájezd do této oblasti kladně.  Za šest lezeckých dní jsem vylezl krásných 1 430 m, za 
což vděčím hlavně Marušce, která většinu času trávila s dětmi na kamenech.  Pár vybraných cest jsme nestihli vy-
lézt, tak třeba se sem ještě někdy vrátíme. 


